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Portokostnader

2024-02-26

Det är stora kostnader med alla årsbesked som skickas med Postnord. Det skickas även ut inbjud-
ningar till olika träffar m.m med höga portokostnader. Jag hämtar alltid dem på LM2 innan, men 
sedan kommer de lite senare tyvärr med Postnord helt i onödan.

Vi är 18 000 medlemmar och portot kostar idag 18:-/brev= 324 000:-.
Det skickas även andra brev/inbjudningar till oss medlemmar då är det 324 000:- för varje utskick 
via Postnord. Nu har säkert Lantmännen lite rabatt när det är så många men det är en jätte kostnad 
ändå. Dessa pengar skulle kunna stanna kvar i föreningen och bli utdelning till oss istället.

Alla har en mail och och alla kan gå in på webbsidan LM2 och hämta årsbeskeden. Skicka inbjudningar 
via mail /sms. Då kan föreningen spara mycket på ett enkelt sätt och det kommer medlemmarna tillgodo.

Jag yrkar:

att    årsbesked bara ska finnas på LM2 att hämta som standard (vill man ha via brev måste  
medlem själv begära det).

att   inbjudningar & andra brev skall sändas via mail/sms eller hämtas på LM2 som standard.

Thomas Jacobsson
Distrikt Södra Skåne

Motionen är behandlad på distriktsstämman som beslutade att sända den vidare till Föreningsstämman.
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Motion 1



Svar • Motion 1

Styrelsens svar på Motion 1
Portokostnader

I en motion antagen på distriktsstämma i Södra Skåne yrkas:

att    årsbesked bara ska finnas på LM2 att hämta som standard (vill man ha via brev måste medlem själv 
begära det)

att    inbjudningar och andra brev skall sändas via mail/sms eller hämtas på LM2 som standard.

Styrelsens svar och förslag

Styrelsen ser positivt på den inkomna motionen. Det är viktigt att se över kommunikationskanaler för 
både utskick och inbjudningar. Det stämmer dock inte att kostnader för utskick av årsbesked är uppe i 
de summor som nämns i motionen. (2024 kostade utskicket av årsbesked mindre än hälften av uppgett 
belopp, ca 130 tkr) 

Lantmännen har en bred medlemskår där kommunikation till samtliga medlemmar måste tas i beaktan. 
Tids nog kan det komma en förändring som gör att utskick endast sker digitalt men vi ser inte att vi är 
där i dagsläget.

Majoriteten av Lantmännens inbjudningar går ut digitalt via epost, sms och sociala medier samt går att ta 
del av via LM2 och lantmannen.se. Brevutskick sker endast till enstaka aktiviteter.

Lantmännen har epost till 85 % av medlemmar och endast 70 % av medlemmarna har inlogg till LM2 för 
att ta del av information där. Bedömningen är därför att brevutskick är av fortsatt stor betydelse för 
medlemmarna och medlemsdemokratin. 

Styrelsen föreslår att föreningsstämman beslutar 

att   motionen ska anses besvarad med vad som ovan anförts. 
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Motion 2

Motion kring Lantmännens underhållsskuld

Lantmännen är en stor fastighetsägare med ett stort antal strategiska fastigheter. Strategiska både för 
vår affär och i flera fall ur ett beredskapsperspektiv.

Vi som ägare har på olika sätt under de senaste åren lyft behovet att beta av vår underhållsskuld i delar 
av detta fastighetsbestånd. Vid vår senaste distriktsstyrelsekonferens fick vi en uppskattad, tydlig, 
genomgång av detta behov. Det estimerade behovet vid det tillfället var 1 064 miljoner under en 10 års 
period. Dock med en initialt stort behov. I samma redovisning tydliggjordes att arbetet med att beta av 
underhållsskulden för tillfället går i motsatt riktning.

För att stärka vår förmåga som fastighetsägare och samtidigt rusta oss betydligt bättre för framtida 
utmaningar både då det gäller spannmåls, foder, utsädes och gödsel affären behöver detta rättas till. 
Detta utan att vi ska behöva försämra marginalerna ut mot ägare som gör insatsgrundande affärer, 
därför krävs krafttag centralt.

Dessa anläggningar är viktiga för hela Lantmännen, Industrin och Lantbruk. 

Därför yrkar vi i Distrikt Södra Skåne

att    följa de framtagna planerna utan att försämra Lantmännens förmåga att konkurrera i Lantmännen 
Lantbruks affärer eller påverka föreningens förmåga att dela ut återbäring och efterlikvid.

Distriktsstyrelsen Södra Skåne

Motionen är behandlad på distriktsstämman som beslutade att sända den vidare till Föreningsstämman.

2024-02-26
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Svar • Motion 2

Styrelsens svar på Motion 2
Motion kring Lantmännens underhållsskuld

I en motion antagen på distriktsstämma i Södra Skåne yrkas:

att    följa de framtagna planerna utan att försämra Lantmännens förmåga att konkurrera i Lantmännen 
Lantbruks affärer eller påverka föreningens förmåga att dela ut återbäring och efterlikvid.

Styrelsens svar och förslag

Lantmännen har ambitiösa planer för underhållet av fastighetsbeståndet. Sedan tre år tillbaka har 
Lantmännen ett projekt som hanterar alla våra produktionsfastigheter kallat ”Strategiska fastighe-
ter”. Inom ramen för projektet har 10-åriga underhållsplaner tagits fram för samtliga fastigheter där 
Lantmännen Fastigheter, på uppdrag av de olika divisionerna, genomför underhåll och reparationer. 
Beloppet som hanterar underhållet har mer en fördubblats på fem år. 

Motionärerna menar att avsatta belopp, avseende Lantmännen Lantbruks fastigheter, inte ska belasta 
Lantmännen Lantbruk och riskera att försämra konkurrenskraften eller påverka förmågan att dela ut 
återbäring och efterlikvid. En förändring av principerna för hantering av underhåll i relation till olika 
delar av koncernen är en komplex process som kräver betydande utredningsarbete och där olika konse-
kvenser värderas.

Styrelsens uppfattning är att dagens upplägg för underhåll väl fyller sitt syfte och att principen om att 
varje division ska bära sina kostnader ska gälla (även om det givetvis alltid skulle vara önskvärt att 
avsätta mer medel för riktade åtgärder). I skenet av frågor kring underhåll och underhållsskuld bör även 
de stora investeringar i spannmålsinfrastruktur som genomförs och planeras, bland annat i Uddevalla 
och Norr Mälaren beaktas. 

Styrelsen föreslår att föreningsstämman beslutar 

att   motionen ska anses besvarad med vad som ovan anförts.



Utdelning till ägarna – Emitterat insatskapital

2024-02-26

Som medlemmar och ägare är vi stolta över Lantmännens förmåga att generera ekonomiska resultat 
vilka till viss del kommit oss ägare till del. När saker går bra kan man lätt blir fartblind och det gäller 
då att försöka analysera framtiden och här kan vi se risker med det emitterade insatskapitalet som 
Lantmännen i allt större del haft som utdelning de senaste åren. Fördelningen mellan det inbetalda 
insatskapitalet och emitterade insatskapitalet har från lika delar år 2018, 1 318 milj – 1 346 milj (emit-
terat), nu istället i bokslut år 2022 blivit till betydlig övervikt för det emitterade, 1 642 milj – 2 385 milj 
(emitterat). Därtill ska läggas 423 milj i föreslagen utdelning år 2023.

Vi medlemmar och ägare driver kapitalintensiva verksamheter på våra gårdar och en fortsättning av 
stor utdelning av emitterat insatskapital skapar en ännu större inlåsning av kapital i Lantmännen för 
oss ägare. Kursen för det emitterade insatskapitalet beror till viss del på Lantmännens förmåga att 
generera resultat och den ränta som ges på det emitterade insatskapitalet, men kursen beror till större 
del hur lönsamheten och likviditetsbehovet är på ägarnas gårdar. Detta är tydligt år 2023. Det emitte-
rade insatskapitalet kan säljas på den handelsplats som finns idag vilket har förhållandevis få köp- och 
säljordrar vid varje handelstillfälle.

Vi som motionärer av denna motion ser stora risker framgent om förhållandet mellan insatser och 
emitterade insatser ännu mer tynger över mot emitterade insatser. Denna risk kan både finnas för 
Lantmännen som företag/förening och oss som ägare. I takt med att lantbruksföretagen blir allt större 
kommer även ägarna ha ett större emitterat insatskapital framgent och vem kan framgent köpa många 
poster på flera miljoner emitterat insatskapital om det blir många till salu vilket inte är osannolikt fram-
gent. Likväl kan Lantmännen få problem framgent om många ägare, med stora innehav av emitterat 
insatskapital, begär utträde ur föreningen och Lantmännen måste då enligt stadgarna betala ut nomi-
nellt värde vilket kommer belasta likviditeten och balansräkningen för Lantmännen. Detta scenario kan 
nog främst ske framgent om Lantmännen går sämre ekonomiskt.

Med anledning av ovan yrkar vi,

att    Lantmännen tar fram en ägarkapitalstrategi inom utdelningspolicyn.

att    göra analyser kring vilka risker och möjligheter som finns för både ägarna och Lantmännen kring 
andelen emitterat insatskapital i föreningen.

att    en maxkvot ska fastslås mellan det inbetalda insatskapitalet och emitterade insatskapitalet.

Distriktsstyrelsen Södra Skåne

Motionen är behandlad på distriktsstämman som beslutade att sända den vidare till Föreningsstämman.
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Motion 3
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Svar • Motion 3

Styrelsens svar på Motion 3
Utdelning till ägarna – Emitterat insatskapital

I en motion antagen på distriktsstämma i Södra Skåne yrkas:

att    Lantmännen tar fram en ägarkapitalstrategi inom utdelningspolicyn.

att    göra analyser kring vilka risker och möjligheter som finns för både ägarna och Lantmännen kring 
andelen emitterat insatskapital i föreningen.

att    en maxkvot ska fastslås mellan det inbetalda insatskapitalet och emitterade insatskapitalet.

Styrelsens svar och förslag

I anslutning till det Stadgearbete som genomförts det senaste året har det även genomförts en analys 
kring Emissionshandel som också lett fram till förslag till förändringar som presenteras på Förenings-
stämman den 7 maj 2024.

Styrelsen tycker att det är en viktig strategisk fråga som Södra Skåne tar upp och som också belyser en 
annan aspekt av insatsemissioner än vad tidigare analys gjorde. Styrelsen anser att ämnet är omfattande 
och behöver analyseras och beredas vidare.

Styrelsen föreslår att föreningsstämman beslutar 

att    ge koncernstyrelsen i uppdrag att 

    -   analysera vilka risker och möjligheter som finns för både ägare och Lantmännen kring andelen 
emitterat insatskapital i föreningen.

    -   ta fram en strategi kopplad till utdelningspolicyn med utgångspunkt i slutsatserna av denna analys, 
samt

    -   att återrapportering ska ske senast till Förtroenderådet i februari 2025.
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Motion 4

Gårdshämtningar spannmål i skörd Norr Mälaren

2024-03-06

Bakgrund

Lantmännen utreder nu den framtida anläggningsstrukturen norr Mälaren och det finns ett inrikt-
ningsbeslut från styrelsen som nu skall utredas vidare. Enligt förslaget kommer en stor del av 
spannmålen att behöva flyttas med lastbilar under skördesäsong. Antalet lastbilar bedöms utökas 
med ca 25 % mot dagens lastbilsantal.

Gårdshämtningar under skörd har under merparten av åren fungerat mindre bra enligt både egen 
erfarenhet och kollegors åsikter. Det har dels varit långa väntetider på att få en bil – upp till 10 dagar 
som sämst, dels saknats information om vilka väntetider som gäller.

Motivering

Gårdshämtningar i skörd är en mycket viktig funktion som idag inte fungerar tillräckligt bra. Om den 
föreslagna inriktningen i förslaget om framtida anläggningsstruktur fullföljs kommer ett ökat behov 
av transportkapacitet för att utföra gårdshämtningar uppstå av följande anledningar:

•   Transportavståndet ökar då silorna i Stockholm resp Västerås läggs ned 2027/28. Exempelvis kan 
en lastbil som kör vete idag hinna med 5-6 lass per dag till Västerås, men om det istället skall gå 
till Hargshamn är det max 2 lass per dag. Även körningar till Köping eller orter söder om Mälaren 
kommer att öka avstånden.

•   Ett behov av ökat antal gårdshämtningar med lastbil kommer att uppstå eftersom avstånden blir 
för långa för traktortransporter till silo, även om viss mottagning av foderspannmål vid foderfabri-
ken i Västerås eller på platta norr Västerås fortfarande kan ske med traktor.

Det borde också gå att informera om väntetider vid beställning av gårdshämtningar, så att man på 
gården bättre kan planera sin egen logistik, vilket idag är svårt då man inte vet hur många dagar man 
får vänta på transport. Den informationen kan inte bli exakt, men man borde kunna ange ett beräknat 
antal dagar vid beställning av gårdshämtning.

Den fråga man kan ställa sig om man inte klarar av dagens transportbehov – hur skall man då klara 
av behovet längre fram i tiden när silon i Västerås och Stockholm läggs ned? Förutom gårdshämt-
ningar kommer ju även behovet av interna transporter att öka kraftigt.

Mot bakgrund av detta borde gårdshämtningar redan idag fungera bättre, då på sikt ett avsevärt större 
behov av transportkapacitet för gårdshämtning i skörd förväntas. Det är rimligt att föreningen löser 
denna fråga inom snar framtid för att behålla förtroendet för den plan som nu håller på att utredas.

Motionens yrkanden
Yrkar därför på följande punkter med motiveringen ovan:

att    gårdshämtning under skörd förbättrats avsevärt med kortare väntetider.

att    man får bättre information om väntetider vid beställning av gårdshämtning.

Johnny Börjesson, Lillhärads Prästgård
Distrikt Dala Aros

Motionen är behandlad på distriktsstämman som beslutade att sända den vidare till Föreningsstämman.
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Svar • Motion 4

Styrelsens svar på Motion 4
Gårdshämtningar spannmål i skörd Norr Mälaren

I en motion antagen på distriktsstämman i Distrikt Dala Aros yrkas:

att    gårdshämtning under skörd förbättrats avsevärt med kortare väntetider, samt,

att    man får bättre information om väntetider vid beställning av gårdshämtning.

Styrelsens svar och förslag

Från Lantmännen sätter vi värde på det stora engagemang från medlemmar och kunder som arbe-
tet med den framtida spannmålsstrukturen Norr Mälaren har väckt. De tre informationsmöten som 
hållits i början av året har varit både välbesökta och konstruktiva. En av de frågor som diskuterats 
ingående har varit transporter och gårdshämtning. Lantmännens ambition är att vara öppen med 
informationen om de kommande strukturförändringarna både för att få in synpunkter, men också för 
att ge spannmålsodlarna möjlighet att göra eventuella anpassningar på sina egna gårdar i god tid. 

Inledningsvis konstaterar Lantmännen att vi delar synen att den nya anläggningsstrukturen i Norr 
Mälaren kommer att öka behovet av transportkapacitet. Oaktat strukturförändringarna i Norr Mälaren 
så arbetar vi kontinuerligt med att förbättra vår transportkapacitet på ett kostnadseffektivt sätt. Detta 
görs tex genom att tillföra flis- och lastväxlarbilar, att tillföra mer fast transportkapacitet i Öst som 
möjliggör att flytta bilar från Skåne till Norr Mälaren samt genom att i högre grad utnyttja bilar och 
anläggningar för transporter även nattetid. Vår bedömning är att detta på ett betydande sätt kommer 
öka kapaciteten och minska väntetiderna.

Strukturförändringarna Norr Mälaren kommer samtidigt att ge nya möjligheter för våra transpor-
ter, främst genom att vi kan tippa flisbilar på båda våra framtida huvudanläggningar i Hargshamn 
och Köping. Det ger oss möjlighet att ha en betydligt större andel flisbilar i fordonsflottan. Vi 
investerar även i mottagningskapaciteten vilket minskar tiden bilarna blir stående i väntan på att 
få lossa. Samtidigt bör man nämna att inriktningsbeslutet innehåller förslag om en anläggning för 
att ta emot foderspannmål vid foderfabriken i Västerås samt att etablera en spannmålsplatta norr 
om Västerås. Detta innebär att närheten för lantbrukarna och möjligheten att leverera med traktor-
ekipage bibehålls.

Vi kan även notera att redan från och med skörd 2023 har lantbrukarna, i samband med leverans-
försäkran, tillfrågats om de har möjlighet att lasta flisbil eller om lastning kan ske sen kväll/nattetid. 
För de lantbrukare som har de möjligheterna kommer kapaciteten att hämta på gård öka och bidra 
till snabbare gårdshämtning - något som i förlängningen gynnar all gårdshämtning under intensiva 
perioder. 

Sammantaget menar vi att de åtgärder som vidtas både på kort och på lång sikt, kopplat till föränd-
ringar i anläggningsstrukturen, kommer ge goda förutsättningar för en väl fungerande gårdshämtning. 
Rätt nivå på investeringarna i anläggningsstrukturen samt kostnadseffektiva transporter är kritiskt för 
att kunna erbjuda ett konkurrenskraftigt spannmålspris till odlarna samt bibehålla Lantmännen som 
en attraktiv affärspartner till lantbruket, både i skörd och i eftersäsong. 



Svar • Motion 4

Vi kan också konstatera att under stora och intensiva skördar som tex 2022 så har vi svårt att hinna 
hämta i tid, medan vi under mindre intensiva skördar som tex 2023 hade korta väntetider över lag och 
relativt stor ledig kapacitet under hela skörden. När det gäller aviseringar och prognoser på väntetider 
är Lantmännen väl medvetna om att det finns möjligheter till förbättringar i informationen under inten-
siva perioder. Målet är att kommunikationen ska bli bättre redan till hösten. Lantmännen följer även 
utvecklingen av antalet väntedagar för upphämtning av spannmål på gård under skörd. Detta redovisas 
för distrikten om så efterfrågas och materialet används för utveckling av Lantmännens spannmåls-
logistik i skörd.

Styrelsen föreslår att föreningsstämman beslutar 

att    motionen ska anses besvarad med vad som ovan anförts.
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Svensk odling kräver svenskt utsäde

2024-03-06

En konsolidering av utsädesproduktionen och utsädesrenserier har skett löpande i Sverige under lång 
tid. Mycket av denna konsolidering har absolut varit av godo och välbehövlig av flera skäl. Dock kan vi 
odlare nu känna att denna konsolideringen gått lite för långt när vi betraktar de senaste årens tillgång 
på certifierat utsäde som förädlats och odlats fram inom landets gränser. Här har vi odlare nu en klar 
hämsko att beakta i vårt strategiska och praktiska arbete i våra respektive företag. 

Vår önskan om att kunna jobba och verka för devisen ”från jord till bord” blir lite urvattnad då vi inte 
kan garanteras grunden till vår framgångsrika odling, nämligen ett utsäde förädlat, producerat och 
certifierat i Sverige. Att som realiteten är numera, nämligen att vi odlare får försöka förlita oss på att de 
företag som tillhandahåller utsäde, kan dryga ut sin katalog med importerat dito, känns föga tillfreds-
ställande. All den stund som vi kämpar med att hålla olika sjukdomar, invasiva arter och andra farsoter 
så långt vi kan från vårt lands gränser. Ett grundkrav torde ändå vara att spannmål och trindsäd skall 
kunna odlas fram och certifieras i tillräcklig mängd för varje årsbehov i Sverige.

När Lantmännen nu inte kan förse oss odlare med svensk utsädesråvara så letar vi givetvis vidare hos 
andra leverantörer eller hemma-rensar. Väl medveten om att Lantmännen inte kan/skall ha monopol 
på förnödenheter till oss odlare, men att som situationen är nu, när det råder en mindre anarki i denna 
marknad så är risken överhängande att även andra affärer följer med till andra aktörer än Lantmännen. 
Detta sammanvägt torde vara bra mycket mer kostsamt för totalen i Lantmännen än att ha ett visst mått 
av överproduktion av utsädesråvara enskilda år. 

Att inte kunna ha tillräcklig mängd utsäde som våra säljare kan erbjuda oss blir också en försämrad 
arbetsmiljösituation för dessa medarbetare. Effektiviteten minskar ju också i säljkåren då mycket tid 
åtgår för att förklara för potentiella köpare att ingen vara finns att erbjuda istället för att kunna göra 
affärer på samma tidsrymd. En affär som gynnat både Lantmännen, odlaren, medarbetaren och vår 
gemensamma ekonomi. 

I spår av brist på utsäde ökar ju även priset på denna vara, vilket är naturligt i en marknadsekonomi. 
Dock finns det bara en part som får bära denna ökade kostnad och det är vi odlare. Som odlare kan vi 
nog nu räkna med en kostnadshöjning på utsädet med i runda tal 500 kr/hektar. Om vi nu tar x antal 
hektar som skall sås i Sverige varje år och multiplicerar denna kostnadshöjning så inser vi snabbt att 
primärledet får en enorm kostnadsbörda till att bära. I skenet av detta torde en ökad utsädesproduk-
tion i Lantmännens regi vara en rätt enkel kalkyl att räkna hem för oss ägare/odlare. 

Mot bakgrund av ovanstående yrkar vi:

att    Lantmännen skyndsamt tillsätter erforderliga resurser och åtgärder för att stärka vår inhemska 
utsädesproduktion.

att    Lantmännen tillser att man kan erbjuda en balans mellan tillgång och efterfrågan på inhemskt 
utsäde senast till våren 2026. 

Distriktsstyrelsen Dala Aros 

Motionen är behandlad på distriktsstämman som beslutade att sända den vidare till Föreningsstämman.
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Motion 5
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Motion 6

Motion om utsäde

Eftersom det råder brist på utsäde på både vårkorn och vårvete för Norrland, och har gjort det under 
ett antal år, så vill vi råda bot på det genom denna motion. Lantmännens beslutade mål är att vi i 
Sverige ska öka spannmålsodlingen med 1 miljon ton spannmål till år 2030. Efter det ska ytterligare 
1 miljon ton odlas för varje ny 10 årsperiod. För att vi i Norrland ska kunna hjälpa till med produk-
tionsökningen av spannmål behövs mer utsäde av tvåradskornet Anneli och tidiga vårvetesorter från 
Finland. 

Det finns mycket outnyttjad åkerareal i norra delen av Sverige. Det kommer sig delvis av att stora area-
ler lagts i träda. Detta är dessutom åkrar som det har odlats på tidigare och som snabbt kan tas i bruk 
igen. Att öka spannmålsproduktionen är även en beredskapsfråga. Vi måste alla hjälpas åt att infria 
målet att öka produktionen av livsmedel i varje kommun, och att insatsvaror som utsäde och gödsel 
lagras inom varje kommun. Insatsvarorna går med fördel att kostnadseffektivt lagra hos bönderna. 
Detta togs upp den 7/12 2023 på Lantbrukets dag i riksdagens andra kammare. EU har dessutom ett 
nytt grundvillkor att vi ska odla två ettåriga spannmålssorter här i Norrland. 

Lantmännen har beslutat att vi bönder får leverera och torka vårkorn och vårvete till torkanläggningen 
i Degernäs/Umeå fr o m hösten 2024. Det är en av förutsättningarna för att kunna bedriva växtodling i 
Norrland enligt EU:s grundvillkor. Följer vi inte grundvillkoren så får vi heller inga EU stöd.

Vi yrkar:

att    man tar fram mer utsäde som motsvarar efterfrågan från ägarna/bönderna och enligt den av Lant-
männen beslutade målsättningen. Detta överensstämmer dessutom med riksdagens, regeringens 
och försvarets målsättning/livsmedelsstrategi att öka självförsörjningsgraden i Sverige.

att    utsädesodlingarna sprids över hela landet för att minska risken för missväxt och svåra skördeför-
hållanden som det nu varit under några år.

att    utsädesodlingarna av norrlandssorter också läggs i Norrland.

att    vårveteutsäden som produceras i Finland (och som går fram till mognad 20 dagar snabbare än de 
svenska sorterna) lagras i Norrland då dessa är anpassade både för odlingar i Finland och Norr-
land. Lantmännen är ju trots allt delägare i det finländska bolaget BOREAL som har dessa sorter i 
sitt sortiment.

Erik Bäckström, Stöcke 
Joel Karlsson, Tjärn
Distrikt Västerbotten

Motionen är behandlad på distriktsstämman som beslutade att sända den vidare till Föreningsstämman.

2024-03-19
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Svar • Motion 5-6

Styrelsens svar på Motion 5-6
Motion 5: Svensk odling kräver svenskt utsäde 

Motion 6: Motion om utsäde

Två motioner har inkommit med inriktning på utsäde och utsädesproduktion. I en motion antagen 
på distriktsstämman i Dala Aros (motion 5) yrkas att Lantmännen skyndsamt tillsätter erforderliga 
resurser och åtgärder för att stärka vår inhemska utsädesproduktion, samt att Lantmännen tillser att 
man kan erbjuda en balans mellan tillgång och efterfrågan på inhemskt utsäde senast till våren 2026.

I en motion antagen på distriktsstämman i Västerbotten yrkas att man tar fram mer utsäde som 
motsvarar efterfrågan från ägarna/bönderna enligt den av Lantmännen beslutade målsättningen, 
att utsädesodlingarna sprids över hela landet för att minska risken för missväxt och svåra skörde-
förhållanden, att utsädesodlingarna av norrlandssorter också läggs i Norrland, samt att vårvete-
utsäden som produceras i Finland lagras i Norrland då dessa är anpassade både för odlingar i 
Finland och Norrland. 

Styrelsens svar och förslag

Från Lantmännen är vi glada att frågor om utsäde och utsädesproduktion skapar diskussion och 
väcker engagemang. För att kunna utveckla den svenska spannmålsodlingen är en robust och kost-
nadseffektiv tillgång på insatsvaror, som utsäde en förutsättning. Planering och utlägg av olika sorter, 
arealer och volymer är en komplex process. Våra utsädesodlingar är idag spridda över ett stort geo-
grafiskt område, från Skåne till Dalarna. Genom inköp från Scandagra får vi tillgång till sorter från 
vår egen växtförädling och kan minska sårbarheten. 

Lantmännen har som mål att förse våra kunder med svenskproducerat utsäde av hög kvalitet, men 
vi har samtidigt ett ansvar att bedriva en kostnadseffektiv produktion och vara en konkurrenskraftig 
aktör. Lantmännen har årligen en planerad överproduktion av utsäde, ca 15%, och ett normalt år har 
vi ett visst överskott som får säljas som spannmål. Det planerade överskottet räcker dock inte till när 
vi har extremår som 2023, och enstaka år kan vi har kvalitetsproblem i vissa grödor. Bristen inför 
vårsådd 2024 är den största brist Lantmännen upplevt på minst 20 år. 

På yrkandet om balans mellan tillgång och efterfrågan har importen varit på en låg nivå, mellan 
0-3% av total försäljning, bortsett från skörd 2023. Att öka utläggen av utsädesodlingar, motsvarande 
bristen 2024, skulle leda till mycket kraftiga kostnadsökningar på utsäde, då merparten skulle lösas 
in som spannmål. Det skulle försämra rådande marknadspris och minska Lantmännens konkurrens-
förmåga kraftigt. Det är i dagsläget inte heller aktuellt att etablera ny utsädesproduktion i norra 
Sverige. 

I linje med motionärernas inriktning kan konstateras att Lantmännen redan innan motionerna 
beslutat att se över upplägget för utsädesodling. Målet är att utveckla alternativa kontraktsupplägg 
som innebär att vi kan komma att få tillgång till mer utsädesråvara under problematiska år, men att 
kostnaderna begränsas ett normalår.



För vårkorn, som det refereras till i motionen från Västerbotten, har vi ökat arealen av utsädes-
odlingar de senaste åren och inför våren 2025 har vi ännu högre nivåer planerade och ser därför 
inget behov att utöka odlingsområdet.

När det gäller vårvete anpassat för norra Sverige har Lantmännen inte möjlighet att producera 
utsäde av specifika sorter som vi inte har avtal med sortägaren om. Att Lantmännen inte kan produ-
cera de sorter av vårvete som motionen avser beror på att Lantmännen, trots förfrågan under flera 
år, inte fått de rättigheterna från sortägaren.

Som en del i diskussionen kring beredskap i Sverige ställer sig Lantmännen positiva till att införa ett 
beredskapslager på utsäde, vilket förekommer i andra länder. Det kan då också utnyttjas i händelse 
av extrem väderpåverkan enskilda år, så som efter skörd 2023.

Sammanfattningsvis kan Lantmännen konstatera att flera av de önskemål som motionärerna framför 
kommer att hanteras, inte minst i ljuset av effekterna på utsädesodlingen efter 2023. Lantmännen 
har som mål att förse kunderna med svenskproducerat utsäde av hög kvalitet, men vi måste samti-
digt bedriva en kostnadseffektiv produktion för att vara en attraktiv och konkurrenskraftig aktör.

Styrelsen föreslår att föreningsstämman beslutar 

att    motionerna ska anses besvarade med vad som ovan anförts.

Svar • Motion 5-6
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Motion 7

Att demokratiskt kunna påverka en process

Bakgrund
Lantmännens verksamhet kräver att koncernstyrelsemedlemmar är godkända av finansinspektionen 
(FI). Detta godkännande har tidigare skett efter valet på föreningsstämman. Blir det ett underkän-
nande av FI får vederbörande omedelbart lämna styrelsen. För att undvika att detta sker kan man få 
ett förhandsbesked från FI. Detta besked kan ta upp till 60 dagar att få. Normalt redovisas förslaget till 
ny koncernstyrelse vid förtroenderådets möte i februari för att därefter kommuniceras i media och vid 
distriktens stämmor. I år hade koncernvalberedningen inte ett förslag av Koncernstyrelse att presen-
tera pga att man ej erhållit ett förhandsbesked från FI.

I förslaget till nya stadgar inom Lantmännen ek för finns en skrivning som lyder att eventuell nomine-
ring till koncernstyrelsen skall ske senast 25 dagar innan stämman. Dvs ett eventuellt motförslag till 
koncernvalberedningens förslag kan alltså ej komma att läggas vi ordinarie föreningsstämma.

Problemställning
Båda problemen kan sammanfattas med att medlemmarnas inflytande minskar och den demokratiska 
styrningen av föreningen försämras.

Effekten av att inte kunna presentera den nya koncernstyrelsen innan distriktsstämmorna leder till att 
medlemmarna inte får den information de behöver för att kunna ta ställning till och värdera valbered-
ningens förslag av koncernstyrelse. Dvs ej ges möjlighet att kunna ge sitt samtycke eller påverka för att 
förändra förslaget.

Förslaget om 25 dagar leder till att det demokratiska fönstret för att ev ge ett annat förslag minskar 
eller helt uteblir. Så kan vi inte ha i en medlemsstyrd organisation.

Förslag
Lantmännen är en medlemsägd förening. Medlemmarna i föreningen och väljer vilka som ska styra/
företräda föreningen på distrikts- och koncernnivå. Lantmännens fullmäktige har också antagit 
”Svensk kod för styrning av kooperativa och ömsesidiga företag”, fortsättningsvis kallad Koden. ”Syftet 
med koden är att främja medlemsdialog och de demokratiska beslutsprocesserna i kooperativa och 
ömsesidiga företag och öka transparensen samt öppenheten i styrelsens arbete.” 

För att i så stor utsträckning som möjligt bidra till demokratiska val av koncernstyrelse under ordnade 
former ska koncernvalberedningen presentera sitt förslag av koncernstyrelse till förtroenderådet i 
februari och på distriktsstämmorna. Medlemmarna ska ha tid och möjlighet att ta ställning till koncern-
valberedningens förslag av koncernstyrelse. Medlemmarna ska också ha tid för att kunna ta fram ett 
annat förslag av koncernstyrelse om medlemmarna har en annan åsikt än koncernvalberedningen.

Därför vi yrkar på:
att    koncernvalberedningen skall lämna sitt förslag till ny koncernstyrelse vid förtroenderådet möte 

i februari, samt vid samtliga distriktsstämmor.

att    skrivningen om ett eventuellt motförslag till koncernvalberedningen skall läggas senast 25 dagar 
innan föreningsstämma styrks ur stadgeförslaget. 

Distriktsstyrelsen Skaraborg

Motionen är behandlad på distriktsstämman som beslutade att sända den vidare till Föreningsstämman.

2024-03-12
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Motion 8

Koncernvalberedningens förslag

För att bibehålla engagemang hos medlemmarna och ha en god demokratisk process där en medlem 
en röst efterlevs måste medlemmarna ha möjlighet att ta del av koncernvalberedningens förslag till 
förtroendeuppdrag i vår förening på distriktsstämmorna annars riskerar det att bli en fråga som man 
inte anser sig ha möjlighet att påverka vilket riskerar att urholka medlemsdemokratin.

Det ger medlemmen god tid att begrunda förslaget och eventuellt komma med ett välgrundat motförslag.

Naturligtvis måste vi internt titta på hur processen för valberedningen ska utformas för att allt ska 
vara klart i tid och bli hanterat enligt Finansinspektionens krav och samtidigt skydda den personliga 
integriteten.

Vi yrkar:

att    Koncernvalberedningen presenterar sitt förslag i god tid innan distriktsstämmorna börjar och 
senast till förtroenderådets vårmöte vecka 6 samma år valet ämnar ske.

Distriktsstyrelsen Halland 

Motionen är behandlad på distriktsstämman som beslutade att sända den vidare till Föreningsstämman.

2024-02-28
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Motion 9

Angående valberedningens tid för redovisa sitt förslag

Lantmännens verksamhet kräver att koncernstyrelsemedlemmar är godkända av finansinspektionen 
(FI). Detta är inget nytt och inget som går att ändra på.

Detta godkännande har tidigare skett efter valet på föreningsstämman. Blir det underkännande av FI 
får vederbörande omedelbart lämna styrelsen. För att undvika att detta sker eller en eventuell kandidat 
blir underkänd (och därmed uthängd) kan man få ett förhandsbesked från FI. Detta besked kan ta upp 
till 60 dagar att få.

Förslaget på nya stadgar säger att eventuell nominering till koncernstyrelsen skall ske senast 25 dagar 
innan stämman.

Om valberedningen lämnar sitt förslag 25 dagar innan stämman och någon medlem är missnöjd med 
detta förslag finns alltså ingen möjlighet att tillfråga och nominera någon annan. Väl medveten om att 
denna kandidat inte är förhandsgranskad av FI.

Detta innebär att demokratin i förening blir obefintlig endast valberedningens förslag kommer att 
finnas.

Då det i dagsläget inte går att utläsa ur stadgarna när koncernvalberedningens förslag skall redovisas 
måste detta införas.

Därför vi yrkar på:

att    ett tillägg i stadgarna görs som säger att ” koncernvalberedningen skall redovisa sitt förslag innan 
första distriktsstämman kan genomföras”.

eller/och 

att    ett tillägg görs som säger att efter att valberedningen lagt sitt förslag skall det vara möjligt att 
nominera i ytterligare 25 dagar. Dvs stadgeförslaget om 25 dagar innan stämman utgår om val-
beredningen lämnar sitt förslag senare än 50 dagar innan stämman.

Distriktsstyrelsen Östergötland

Motionen är behandlad på distriktsstämman som beslutade att sända den vidare till Föreningsstämman.

2024-03-18
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Svar • Motion 7-9

Styrelsens svar på Motion 7-9
Motion 7: Att demokratiskt kunna påverka en process

Motion 8: Koncernvalberedningens förslag
Motion 9: Angående valberedningens tid för  

redovisa sitt förslag

I motioner antagna vid Lantmännens distriktsstämmor i Halland, Östergötland och Skaraborg yrkas 
sammanfattningsvis dels att valberedningens förslag till föreningsstämman ska presenteras i så god 
tid att det kan behandlas vid förtroenderådet i februari samt på samtliga distriktsstämmor och dels 
att styrelsens förslag till föreningsstämman (att införa en ordningsregel i stadgarna av innebörd att 
medlems förslag till ledamöter och ordförande i styrelsen och valberedningen ska senast 25 dagar 
före föreningsstämman sändas till styrelsen för behandling på stämman) avslås.

Styrelsens svar och förslag

Styrelsen har valt att hantera samtliga tre motioner i detta svar eftersom motionerna i allt väsentligt 
behandlar samma frågor.

Styrelsen delar motionärernas syn på vikten av att medlemmarna och fullmäktige kan ta del av 
valberedningens förslag i god tid innan föreningsstämman. I grunden handlar det om medlem-
marnas möjlighet att påverka Lantmännens framtida utveckling och styrning. Distriktsstämmorna 
är en viktig mötesplats för medlemmarna att kunna ta del av valberedningens förslag. Styrelsen 
noterar att valberedningen enligt dess arbetsordning har en målsättning att ha förslag till styrelse 
och revisorer klart till förtroenderådets vårmöte, dock senast till distriktsstämmorna. Det är vik-
tigt att valberedningen kan arbeta professionellt, oberoende och med tillräckliga resurser i form av 
tid och kompetens med målsättningen att styrelsen har en hög och bred kompetens som speglar 
medlemskår och samhälle.

Valberedningens tidsplan för presentation av förslag 

Anledningen till att valberedningen inte presenterade sitt förslag vid förtroenderådet den 21 febru-
ari och inte heller vid distriktsstämmorna under februari och mars är, såvitt styrelsen förstår, att 
valberedningen inväntade att kandidater till styrelsen skulle godkännas av Finansinspektionen 
(”FI”) innan förslaget presenterades. I Lantmännens fall är det Lantmännen Finans AB samt Dirual 
Försäkrings AB som står under FI:s tillsyn och kravet på s k ägarledningsprövning av Lantmännen 
koncernstyrelse grundas på gällande lagstiftning och FI:s författningssamling. FI rekommenderar 
att denna prövning sker före val, detta för att undvika att FI säger nej till en redan vald person med 
påföljden att denne måste avgå. 

Med hänsyn till de diskussioner som uppkommit med avseende på valberedningens arbete och den 
oro kring föreningens demokratiska styrning som uttryckts, har styrelsen beslutat att, i samråd med 
berörda sakägare, se över de processer som ligger till grund för nominering av valberedning, styrelse 
och revisorer med syfte att säkerställa att dessa kan ske i enlighet med krav på medlemsdemokrati 
och i övrigt i enlighet med föreningens stadgar, arbetsordningar och tillämpliga styrdokument. 



Svar • Motion 7-9

Medlems förslag till ledamöter och ordförande i styrelsen och valberedningen 

Det noteras att vid föreningsstämman 2023 bifölls en motion från distrikt Sörmland om att en utred-
ning skulle startas för att se över hur ordförande i styrelsen resp valberedningen väljs. Motionärens 
förslag var att ordförande i styrelsen resp valberedningen ska väljas på föreningsstämman och inte 
vid konstituerande möte. Styrelsen tillsatte efter föreningsstämman 2023 en arbetsgrupp att utreda 
frågan vilket resulterade i att styrelsen beslutade om ett förslag till förändring av stadgarna så att 
ordförande i styrelsen resp valberedningen ska väljas vid stämman. Dessutom föreslog styrelsen 
att en ordningsregel skulle införas i stadgarna av innebörd att medlems förslag till ledamöter och 
ordförande i styrelsen och valberedningen ska senast 25 dagar före föreningsstämman sändas till 
styrelsen för behandling på stämman.   

Vid Lantmännens distriktsstämmor under februari och mars har styrelsens förslag till stadgeänd-
ring presenterats vilket har resulterat i många frågor, diskussioner och synpunkter.

Styrelsen har, efter diskussion vid distriktsstämmorna, beslutat att dra tillbaka det ovan återgivna 
förslaget till stadgeändring för vidare analys, utredning och bearbetning. Målsättningen är att åter-
komma med konkreta förslag till förbättringar avseende de processer som ligger till grund för nomi-
nering av valberedning, styrelse och revisorer under hösten 2024 och att senast inför vårmötet 2025 
i förtroenderådet presentera ett förslag hur ordförande väljs i styrelse och koncernvalberedning och 
att då beakta alla olika konsekvenser ett sådant beslut kan få. 

Styrelsen föreslår att föreningsstämman beslutar

att    ge koncernstyrelsen i uppdrag att återkomma med konkreta förslag till förbättringar avseende 
de processer som ligger till grund för nominering av valberedning, styrelse och revisorer enligt 
styrelsens förslag ovan.
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Motion 10

Ökat medlemsengagemang

Beskrivning:

Vi är stolta att vara medlemmar i Lantmännen. Ett kooperativ som står sig starkt på svenska markna-
den och även på många håll i världen. Det är ett välskött företag med många grenar som bidrar till god 
återbäring och efterlikvid. 

Vi hör en del röster som anser att Lantmännen blivit för stort och kooperativet med alla medlemmar 
glöms bort. Det är för lite information om vad som händer. Det är ingen idé att yttra sig o.s.v. Det bidrar 
till att engagemangen avtar. 

Motivering:

Vi tror att både Lantmännens styrelse, koncernledning, alla anställda och vi medlemmar skulle må bra 
av att utveckla ett brobyggande som bidrar till ett bättre klimat och förståelse för kooperativets utveck-
ling. Alla säljare som möter oss bönder skulle troligtvis få lättare med affärerna. Det är en viktig uppgift 
att ha en välmående medlem i kooperativet. I våra stadgar står det att distriktsstyrelsen är länken 
mellan föreningen och den enskilde medlemmen. Det känns som det behövs en översyn och ett fokus 
på frågan hur den enskilde medlemmen upplever kooperationen idag. 

Vi ser andra medlemsägda föreningar som anställer personer som enbart har till uppgift att upprätt-
hålla kontakten med medlemmarna och få med dem på ”tåget”. Vi har förstått att det är en svår fråga 
för Lantmännens styrelse att få oss engagerade. Såklart är det olika i distrikten men att siffror på 
6–10% som deltar på distriktsstämmor är ju oroväckande. 

Vi ser det också viktigt att engagemanget i kooperativet är starkt i ett beredskapsläge. 

Lösning:

Några enkla exempel på åtgärder som kan få relationen till Lantmännen att blomstra:  
Att Lantmännens Medlemsavdelning får i uppdrag att utveckla ”Lantmännen INFO” där vi kan få olika 
inslag. Det kan vara ordförande, vd eller ett inslag från bageriet i Rumänien etc. 

Medlemsansvarig kan få utökat uppdrag genom att bli medlemsutvecklare. Den titeln kan bidra till en 
bättre dialog mellan Lantmännens medlemsavdelning och oss medlemmar. 

Lantmännen har mycket fint att visa oss medlemmar. Sms tjänsterna finns redan upplagda. Det kan 
ju kombineras med annat socialt media. Det kan ju också vara möjlighet för distriktsstyrelserna att ge 
lokal information vad som händer. 

En annan tanke är att vi medlemmar får möjlighet att köpa arbetskläder med logga, även barnstorle-
kar. En duk till nollrutan med logga kan också var en enkel sak som gör att Lantmännen Lantbruk kan 
stärka banden till oss lantbrukare. 

Vi yrkar:
att    Lantmännen tar fram en profilshop för medlemmar

att    Lantmännen tar fram en medlemskommunikationsstrategi med syfte att göra information mer  
lättillgänglig och skapa bättre dialog med medlemmar.

Distriktsstyrelsen Gotland 

Motionen är behandlad på distriktsstämman som beslutade att sända den vidare till Föreningsstämman.

2024-03-21
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Svar • Motion 10

Styrelsens svar på Motion 10
Ökat medlemsengagemang

I en motion antagen på distriktsstämman på Gotland yrkas:

att   Lantmännen tar fram en profilshop för medlemmar.

att    Lantmännen tar fram en medlemskommunikationsstrategi med syfte att göra information mer  
lättillgänglig och skapa bättre dialog med medlemmar. 

Styrelsens svar och förslag

Styrelsen uppskattar den positiva syn som motionen från Gotland genomsyras av och av viljan att stärka 
relationen mellan medlemmarna och Lantmännen. Styrelsen instämmer i att utveckling och förbättring 
säkert kan göras även mycket redan görs idag. Behovet av information är stort och inte minst nu när det 
är en turbulent värld med priser och tillgång på förnödenheter fluktuerar allt mer. 

Lantmännen har idag en omfattande kommunikation med medlemmarna via telefonkontakter, årsbesked 
sociala medier, hemsidan, LM2, medlemsaktiviteter, fältvandringar, maskinvisningar, podd och tidningen 
Grodden som skickas till alla medlemmar. 

Vi har kontakter och jämför oss med andra ledande kooperationer för att ta tillvara möjligheter till än 
bättre kommunikation och relationer med medlemmarna. 

När det gäller Lantmännens profilshop är den inte så känd bland medlemmarna och dess sortiment 
kan förmodligen utvecklas både vad gäller kläder och andra profilerade produkter. 

För att stärka kommunikation med medlemmarna och för att stärka Lantmännens varumärke ser  
styrelsen att vi har möjlighet till utveckling.

Styrelsen föreslår att föreningsstämman beslutar 

att   ge koncernstyrelsen i uppdrag att utveckla strategin för medlemskommunikation.

att    ge koncernstyrelsen i uppdrag att analysera förutsättningarna för att utveckla Lantmännens profil-
shop och medlemmarnas kännedom om den. 
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Motion 11

Förbättring av provtagning vid alla leveranser  
till Lantmännens mottagningar

Att ordna en säkrare analystagning vid mottagningarna är en operativ och strategi fråga för att 
uppnå ett slutmål som berör alla lantbrukare både egen transport eller gårdshämtning. Det är en 
fråga till koncernledningen och koncernstyrelse. Mycket viktig fråga för att få rätt avräkning till 
lantbrukaren och ägarna av Lantmännen.

Undertecknad vill tala om att all personal vid Kumla Silon gör ett mycket bra jobb med att hantera 
all utrustning som är mycket svår eller helt omöjlig att sköta och serva på rätt sätt som de blivit 
tilldelade av Koncernledningen och Koncernstyrelse. Så detta är helt klarlagt från min sida 

Bakgrund: 

Rakoraf har alltid varit ett problem med skötsel och service för svenskt klimat. Se mina motioner 
till distriktsstämman Örebro – Värmland 5 mars 2024. Samt 2018. Se även youtube sökord ”Rakoraf 
Lantmännen” samt Video från distriktsstämma och föreningsstämma 2018 mm. Läs även manualen 
till Rakorafs tillverkare. Flera sidor om problem med komdens luftfuktighet som inte får vara mer 
än 80 % och temp under +5 Gr. Lika viktigt att Rakorafen fungerar att ta rätt prov som vid represen-
tativt gårdsprov vilket inte är avräkningsgrundande se sid 41 och sid 17 i folder ”Inför Skörd” 2024 
som alltid har stått i många år i samma informationsfolder. Var finns cementblandaren vid Rakora-
fen hos Lantmännen som bara används för att blanda 50 kg prover i 2 minuter till att ta ut 1- 2 kg 
och häll i provpåsen som skickas till Lantmännen? Inte ett ord hur Lantmännen tar provet som är 
avräkningsgrundande mycket viktigt för lantbrukaren i foldern ”Inför Skörd. Det finns inget tak över 
Rakoraf i Kumla som skyddar Rakoraf och vagnar som är utan presenning vid analystagningen vid 
ösregn. Provet måste tas även vid regn vid Kumla Silon. Se youtube sökord ”Rakoraf Lantmännen” 
Enligt fraktföretag så ”duttar” Rakorafen överst i vagnar på många mottagningar. Slarvigt taget ana-
lysprov. Vågen är inte anpassad för breda hjul - Den bör vara upphöjd. Analys provtagning i vagn är 
inte som Cereallaboratoriet kontrollerad ackrediterade av Swedac.

Motivering och lösning: 

Så ska det gå till med en Rakoraf under tak. 3 stick till botten diagonalt. Med rätt underhåll ska 
Rakorafen ta tre stick diagonalt 0,5 m från kanterna ända ned till botten i vagn. När inte underhållet 
är riktigt ska analysen tas med ett riktigt provtagningsspjut som är godkänt av jordbruksverket.  
Tak monteras över Rakoraf och vagnar som är utan presenning. Vågen ska vara upphöjd.  
Mottagning ska vara kontrollerad ackrediterade av Swedac. Gärna dokumentation av övervaknings-
kamera för själva sticken utan ljud. Bra vid gårdshämtnig eftersom leverantören aldrig är med när 
provet tas.
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Jag yrkar:

att    Rakorafen tar tre stick diagonalt 0,5 m från kanterna ända ned till botten i vagn. När inte 
Rakorafen klarar detta på riktigt sätt, dåligt vakuum ska analysen tas med ett riktigt prov-
tagningsspjut som är godkänt av jordbruksverket. Mycket viktigt för att få rätt avräkning för 
spannmål som lantbrukare lämnar till Lantmännen.

att    tak monteras över provtagning Rakoraf och vagnar som är utan presenning vid provtagning. 
Svenskt klimat.

att    vågen ska vara upphöjd för säker vägning av på traktorer och vagnar med breda hjul. 

att    analys, provtagning i vagn ska som Cereallaboratoriet vara kontrollerad ackrediterade av 
Swedac. 

Med vänlig hälsning 
Bengt Jonsson Skeppsta Täby Örebro. 

Motionen är behandlad på distriktsstämman som beslutade att avslå densamma.

Motion 11
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Svar • Motion 11

Styrelsens svar på Motion 11
Förbättring av provtagning vid alla leveranser  

till Lantmännens mottagningar 

I en motion från medlemmen Bengt Jonsson till föreningsstämman framför han sammanfattningsvis 
att säkrare analystagning vid mottagningarna är både en operativ och strategisk fråga för att uppnå ett 
slutmål som berör alla lantbrukare, både i samband med egen transport eller gårdshämtning. Motionären 
framhåller att provtagningen är mycket viktig för att få rätt avräkning till lantbrukaren och ägarna av 
Lantmännen. Han säger också att det är en fråga till koncernledningen och koncernstyrelse. Medlemmen 
relaterar specifikt till systemet med provtagning med en s.k. Rakoraf. Avslutningsvis yrkar Bengt Jonson 
i fyra att-satser på ett antal förslag till mycket praktiska åtgärder som enligt motionären skulle förbättra 
säkerheten i provtagningen.

Motionen ställdes i ett första skede till distriktsstämman i Örebro-Värmland den 5 mars 2024. Distrikts-
stämman avslog motionen. Medlemmen har tidigare aktualiserat frågan i en rad forum, bland annat år 
2018, då en extern konsult anlitades för att följa upp frågorna. I samband med distriktsstämman 2018 
presenterades ett grundligt material kring spannmålskvalitet och provtagning. 

Provtagning med Rakoraf är en beprövad teknik som finns på väldigt många platser där det tas emot 
spannmål runt hela Östersjön. De förslag som finns i motionen skulle innebära stora kostnadsökningar 
för Lantmännen, både avseende personal, utrustning och fastigheter som vi bedömer det. Ökade kost-
nader riskerar i förlängningen att påverka spannmålspriserna, och därmed lantbrukarna, på ett nega-
tivt sätt. Samtidigt konstaterar vi att Lantmännen hela tiden arbetar för att förfina, effektivisera och öka 
säkerheten vid provtagningen av spannmål.

Från styrelsens menar vi att frågeställningarna är både angelägna och relevanta, men att denna typ av 
praktiska frågor bör hitta andra forum än föreningsstämman för att få en mer rättvis och konstruktiv 
behandling. Styrelsen har uppdragit åt Lantmännen Lantbruk att formulera ett detaljerat svar till motio-
nären och distriktsstyrelsen i Örebro-Värmland.

Styrelsen föreslår att föreningsstämman beslutar 

att   motionen ska anses besvarad med vad som ovan anförts.







Tillsammans 
tar vi ansvar 

från jord till bord


